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Oœwiadczenie skierowane do ministra œrodowiska Andrzeja Kraszewskiego

Szanowny Panie Ministrze!
W zwi¹zku z planowanymi za³o¿eniami projektów ustaw o gospodarce odpadami i o utrzymaniu czy-

stoœci i porz¹dku w gminach wyra¿am swoje zaniepokojenie zabiegami maj¹cymi na celu usankcjono-
wanie istniej¹cego stanu rzeczy polegaj¹cego na w³adztwie nad odpadami przedsiêbiorstw
prowadz¹cych dzia³alnoœæ w zakresie odbierania odpadów komunalnych od w³aœcicieli nieruchomoœci.
Nowelizacje tych ustaw powinny zawieraæ zapisy mówi¹ce o gminnej w³asnoœci odpadów.

W ostatnim czasie podpisanych zosta³o kilka umów o finansowanie projektów polegaj¹cych na bu-
dowie zak³adów utylizacji odpadów komunalnych. Kolejne projekty oczekuj¹ w kolejce. Przedsiêwziêcia
te wpisuj¹ siê w program operacyjny „Infrastruktura i Œrodowisko” i s¹ dofinansowywane ze œrodków
Unii Europejskiej w ramach Funduszu Spójnoœci. Zasadniczym celem tych przedsiêwziêæ jest dostoso-
wanie gospodarki odpadami do wymogów prawa polskiego i unijnego poprzez budowê zak³adów utyliza-
cji odpadów komunalnych. Budowa tego typu zak³adów umo¿liwi równie¿ zamkniêcie i rekultywacjê
sk³adowisk odpadów, których dalsze funkcjonowanie w obecnym kszta³cie jest niezgodne ze zobowi¹za-
niami unijnymi w zakresie gospodarki odpadami.

Dzia³ania te mog¹ byæ nieefektywne, je¿eli gminy nie bêd¹ w³aœcicielami odpadów. Planowanie
i monta¿ finansowy tych przedsiêwziêæ opiera siê bowiem na konkretnej iloœci przyjmowanych odpa-
dów. Je¿eli jednak nie bêdzie zagwarantowana za³o¿ona wielkoœæ strumienia odpadów, to ca³kiem real-
ne jest niespe³nienie okreœlonych poziomów odzysku i recyklingu, a w rezultacie nieosi¹gniêcie
zapisanego w umowie o dofinansowaniu efektu ekologicznego. Mo¿e to spowodowaæ w skrajnych wy-
padkach koniecznoœæ zwrotu dotacji. W przypadku, gdy gmina bêdzie w³aœcicielem odpadów komunal-
nych, jej zadaniem bêdzie zorganizowanie systemu ich zbierania obejmuj¹cego 100% mieszkañców.
Tylko w ten sposób gminy bêd¹ mog³y okreœlaæ zasady odbioru, sortowania i utylizacji, a w konsekwen-
cji zapewniæ strumieñ odpadów niezbêdny do prawid³owego funkcjonowania zak³adów utylizacji odpa-
dów. Oddanie samorz¹dom w³adztwa nad odpadami komunalnymi spowoduje ponadto skuteczne
zapobieganie powstawaniu dzikich wysypisk.

Oprócz faktycznego w³adztwa nad odpadami niezbêdne jest wprowadzenie wnoszonej do gmin op³aty
celowej na rzecz gospodarowania odpadami komunalnymi dla wszystkich mieszkañców, bez koniecz-
noœci przeprowadzenia lokalnego referendum. Takie rozwi¹zanie funkcjonuje niemal we wszystkich
krajach Europy Zachodniej. Firmy odbieraj¹ce odpady komunalne od w³aœcicieli nieruchomoœci s¹ tyl-
ko wykonawc¹ us³ug zlecanych przez gminê, która zarz¹dza ca³ym systemem publicznych us³ug komu-
nalnych, a nie – jak to ma miejsce obecnie – w³aœcicielem odpadów mog¹cym decydowaæ o miejscu ich
wywo¿enia.

Eksperymenty w tak wra¿liwej dziedzinie jak gospodarka odpadami i szukanie niesprawdzonych
w praktyce rozwi¹zañ w tym zakresie to dzia³ania nieuzasadnione, albowiem nic nie stoi na przeszko-
dzie, aby wprowadziæ skuteczne regulacje unijne. W obecnym stanie prawnym utrudniona jest, a czêsto
niemo¿liwa, realizacja ustawowych obowi¹zków jednostek samorz¹du terytorialnego, poniewa¿ gminy
nie dysponuj¹ niezbêdnymi do tego celu narzêdziami prawnymi i ekonomicznymi. Powstaje te¿ pytanie,
czy firmy operatorskie, prowadz¹ce komercyjn¹ dzia³alnoœæ polegaj¹c¹ przede wszystkim na odbieraniu
odpadów komunalnych od w³aœcicieli nieruchomoœci i dysponuj¹ce narzêdziami, o które zabiegaj¹ sa-
morz¹dy, bêd¹ ponosiæ odpowiedzialnoœæ za niewype³nienie unijnych zobowi¹zañ Polski dotycz¹cych
osi¹gniêcia okreœlonych poziomów odzysku i recyklingu oraz ograniczania iloœci odpadów biodegrado-
walnych kierowanych do sk³adowania?

Tylko stworzenie sytemu, w którym gminy bêd¹ faktycznie w³adaæ strumieniami wytwarzanych odpa-
dów komunalnych pozwoli wype³niæ przyjête przez Polskê zobowi¹zania dotycz¹ce gospodarki odpadami.

Proszê o informacjê o zaawansowaniu prac nad ustaw¹, bo chyba najwy¿szy czas, aby dobieg³y one koñca.

Z powa¿aniem
Andrzej Grzyb




